

EDITORIAL



Barrett C

Editor-in-Chief

Issue 20(2) is the second of two issues earmarked for the abstracts from the 9th AfSBT International Blood Transfusion Congress held in Arusha in June 2018. This issue is dedicated to the poster abstracts. All poster abstracts that were reviewed and accepted by the Scientific Committee of the congress and submitted to *Africa Sanguine* have been published in this edition. As in 20(1) these abstracts have all been reviewed only by the Scientific Committee of the 9th AfSBT International Blood Transfusion Congress, and not gone through a second review process.

One poster abstract really stood out for me: Nyagaya J and Ogembo C. 'Blood and its components usage at Kendu Adventist Hospital from September 2016 to September 2017', which we published in the 'Clinical Use of Blood Products' section. This work is commendable as it has showed what a difference education has made in a single hospital, reducing in-hospital cross-matches by more than 50%, also showing an improvement of selection of the correct blood components by clinicians.

It would be amiss if I failed to thank Prof Kamel Boukef (Tunisia), the Chair of the Scientific Committee, for all the hours that he put aside to translate many of the abstracts. Prof Kamel Boukef was supported by volunteer translators have selflessly assisted with many of the translations; this issue would not have been possible without their support: Prof Danièle Sondag-Thull (Belgium), Dr Andy Ngoy Numbi (Democratic Republic of Congo), Dr Philippe Gillet (Belgium), Dr André Loua (Congo), Dr Christiane Gérard (Belgium) as well as our French Editor, Prof Claude Tayou Tagny (Cameroon). This great team has made it possible for *Africa Sanguine* to publish each poster abstract in English and French.

We look forward to the 'Young Investigator' section that *Africa Sanguine* will introduce from issue 21(1) in 2019. Individuals who have published two or fewer first author scientific publications are encouraged to submit their work to *Africa Sanguine* to be considered for publication in that section.

Éditorial

Barrett C

Éditeur en chef

Le numéro 20 (2) est le deuxième des deux numéros réservés aux résumés du 9e Congrès international sur la transfusion sanguine de la SATS qui s'est tenu à Arusha en juin 2018. Ce numéro est consacré aux posters. Tous les résumés de posters qui ont été examinés et acceptés par le comité scientifique du congrès et soumis à *Africa Sanguine* sont publiés dans cette édition. Comme dans le numéro 20 (1), ces résumés n'ont tous été examinés que par le Comité scientifique du 9e Congrès international sur la transfusion sanguine de l'AfSBT et n'ont pas fait l'objet d'un deuxième processus d'examen.

Un résumé de poster m'a particulièrement frappé: Nyagaya J et Ogembo C. "Utilisation du sang et de ses composants à l'Hôpital Adventiste de Kendu de septembre 2016 à septembre 2017", que nous avons publié dans la section "Utilisation clinique des produits sanguins". Ce travail est louable, car il a montré toute la différence que l'éducation a apportée dans un seul hôpital, en réduisant de plus de 50% les épreuves de compatibilités intra-hospitalières, et en montrant également une amélioration de la sélection correcte des composants sanguins par les cliniciens.

Ce serait mal si je ne remerciais pas le professeur Kamel Boukef (Tunisie), président du Comité scientifique, pour toutes les heures consacrées à la traduction de nombreux résumés. Le professeur Kamel Boukef a bénéficié du soutien de traducteurs bénévoles qui ont assisté de manière désintéressée à de nombreuses traductions. Ce problème n'aurait pas été résolu sans leur soutien: Prof. Danièle Sondag-Thull (Belgique), Dr Andy Ngoy Numbi (République démocratique du Congo), Dr Philippe Gillet (Belgique), Dr André Loua (Congo), Dr Christiane Gérard (Belgique) ainsi que notre éditeur de langue français, le professeur Claude Tayou Tagny (Cameroun). Cette formidable équipe a permis à *Africa Sanguine* de publier chaque résumé de poster en anglais et en français.

Nous attendons avec impatience la section "Jeune chercheur" qu'*Africa Sanguine* introduira à partir du numéro 21 (1) en 2019. Les personnes ayant publié au moins deux publications scientifiques en position de premier auteur sont encouragées à soumettre leurs travaux à *Africa Sanguine* afin d'être considérés pour publication dans cette section.